
اتاق فکر اکالیپتوس)یا خشت و آینه 2(

بحث تبلیغات ش��ورایاری و شورای محله بود که 
ش��عار یکی از نامزدها، درباره لزوم انتخاب نخبگان 
به عنوان شایسته ترین نامزد برای راه گشایی و حل 
مسائلی جلوی چشمم آمد و بعد بی اختیار یاد یکی 
از نخبگان و مدیران فرهنگی افتادم که یک دهه ای 
می شد از او در جایگاه چنین مدیریت هایی خبری 
نبود، به ه��ر صورت یک دلیل��ش ناهمخوانی خط 
فکری او با س��ران دولت های نهم و دهم بود اما حالا 
که دولت تدبیر و امید بر س��ر کار اس��ت و نگاه این 
نخبه به رویکردهای دولت نزدیک است، چرا مصدر 
کاری نشده است؟ به سراغش رفتم. سلام و علیک 
و خوش و بش و بدون مکث پرسشم را مطرح کردم، 
موبایلش را که دمی از کار نمی افتاد، موقتا خاموش 
کرد و با نیشخند جوابم را داد: »حوصله اش را ندارم! 
این ش��کلی بهتر است؛ به چند س��ازمان و دستگاه 
مش��اوره  می دهم و عضو چند اتاق فکر هستم. حق 

کارشناسی می گیرم و ما را بس!«
از قضای روزگار یاد آشنایی افتادم که می دانستم 
دبیر)میرزابنویس( یکی از این اتاق فکرهاس��ت که 
برای گریز از هر گونه ش��باهت، نامش را می گذارم 
»اتاق فکر پژوهش��ی ژرف و سترگ و نوین...« نخبه 

مذکور در بالا گفته بود که در این اتاق عضو است.
جناب دبیر)میرزابنویس( را پیدا کردم و پرسیدم 
که حاصل کار این اتاق فکر تا به حال چه بوده است؟ 
به فصل مش��ترک برخی از آثار استاد پرویز تناولی 
اش��اره کرد: »هیچ!« بع��د فضای اتاق فک��ر را برایم 
ترسیم کرد: یک فیلسوف ش��اعر که دائم چپق اش 
را چاق می کند و در فاصل��ه دو پک کلماتی قصار- 

بی ربط و با ربط به موضوع صادر می فرماید.
دومی چرت تاریخ��ی می زن��د و در زمانی که از 
خواب می پرد با دو، س��ه لطیفه روز، فضای جلسه را 
شاد می فرماید. سومی در نوستالژی دستاوردهایش 
مانده و آن را نجوا می کند. بالاخره نخبه مورد نظر، که 
از قرار متنی پیش ساخته دارد که در تمام اتاق فکرها 
خرج اش می کند)و از قرار نام موسسه در این متن از 
پیش موجود خالی است که علامت سوال موضوع آن 
را پر می کند(؛ یک بار در »اتاق فکر پژوهش��ی ژرف 
و ...« »اتاق فکر، پروژه کاشت درخت اکالیپتوس در 
سیاره مشتری و...« دبیر بخت برگشته جلسه از ورای 
این واژگان نغز چیزهایی می نویسد که در جلسه از 
آن بحثی نشده و تنها هدف های موسسه اش در آن 
بازتاب می یابد. بس��یاری از این اتاق فکرها داریم، به 
اندازه تمام همایش ها و سمپوزیوم ها و سمینارها و 
به اندازه تمام کارگروه ها... که ظاهرا س��مت و سوی 
آن منافع م��ردم اس��ت و لزوم حفظ این س��رمایه 
اجتماعی. در این گنجینه های فکری به قول خواجه 
شیراز »یکی از عقل می لافد- یکی طامات می بافد« 
و در انتها چیزی به نفع م��ردم از این اتاق ها تراوش 

نمی کند.
اما چه در ای��ن اتاق ها، چه در بس��یاری کارهای 
گروهی جدلی همیش��گی وجود دارد. پیران نخبه، 
اعضای ج��وان را خام، بی تدبیر و بی تجربه می دانند 
و جوان ها، اندیش��ه نخب��گان را متعلق ب��ه دوران 
پارینه س��نگی، یا در بهترین شکل، متعلق به عصر 
قب��ل از تم��دن اطلاعاتی و ش��بکه های اجتماعی 
می خوانند. این یعنی انکار تجرب��ه و آن چه پیر در 
خشت خام دیده از یک سو و انکار سواد و دانش روز 
و آنچه جوان در آینه دیده از سویی دیگر! حال آن که 
نهادهای اجتماعی برای پیشرفت به هم افزایی این 
دو نیرو نیازمند هس��تند و در واقع هر دو دسته- به 
رغم تف��اوت در باورها و نگرش ها و اختلاف طبیعی 
سلیقه ها- می توانند با هم جس��ت وجو کنند و آن 
اکس��یر مورد نظر را هم در خشت خام و هم در آینه 
بیایند و بر مبنای آن گفت وگ��و کنند و به اتاق های 

فکر معنا بدهند.
چنی��ن رویک��ردی می توان��د در هس��ته های 
همکاری های اجتماع��ی و محلی، یعنی نهادهایی 
مثل شورای محله و در فعالیت هایی نظیر شورایاری، 
تبلور پیدا کند. شوراهای محله می توانند ارزیاب یا 
بازبین عوامل و عناصر نهادهای سیاست اجتماعی 
در محله خود ش��وند یا نیاز به وجود آنها را به محله 
خود به مراجع بالاتر ابراز کنند. این هسته ها می توانند 
توقعات و نیازهای محله خود را در زمینه هایی مثل 
بهداش��ت و درمان، آم��وزش و پرورش، مس��کن، 
محیط زیس��ت، مراکز نگه��داری خردس��الان یا 
سالخوردگان مشخص سازند، انعکاس دهند و برای 
ارایه ارزان قیم��ت این خدمات، ش��یوه های جذب 
کمک های دولتی و نهادهای مردمی را پیدا کنند. در 
مرتبتی بالاتر این هسته ها می توانند با  اتکا بر تجربه 
نخبگان و دانش جوانان، شیوه هایی برای گسترش 
مشارکت مردم در تعیین سرنوشت خویش، امنیت 
اخلاق��ی و همزیس��تی س��ازنده بیابن��د و در واقع 
مینیاتوری را شکل دهند که برای نهادهای بزرگ تر 

با ماموریت های مشابه، الگو و منبع الهام شوند.
آیا آمادگی چنین حرکت��ی را داریم یا همچنان 
دنبال مدارکی علیه یکدیگر هستیم که نخبگان را به 
آلزایمر تاریخی متهم کنیم و از آنها بخواهیم که چون 
پیر شده اند )به قول حافظ( از میکده به بیرون شوند 
تا تازه نفس ها بی محابا و یک تنه و بدون تقسیم نیرو 
بروند تا به ناگاه از پا بیفتند و در عنفوان جوانی سپر 

خود را بیاویزند.
آیا وقت آن نیس��ت ک��ه اتاق فکرهای��ی را که در 
بلندی برج عاج تش��کیل می ش��ود، به سینه تاریخ 
بس��پاریم و آن را  روی سطح زمین و با طرح مسائل 

واقعی مردم از نو بسازیم؟
 هرگونه ش��باهت به اش��خاص حقیقی در این 

نوشته، تصادفی است!

بررسي وضعيت زنان خياباني و دختران فراري در گفت و گو با معاون امور اجتماعی بهزیستی   

 5 درصد زنان خیابانی ایدز دارند
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الناز محمدی| حالا چندسالی می شود که خط قرمزها 
برای حرف زدن درباره آنها کمرنگ تر از گذش��ته شده؛ 
زنان خیابان��ی و دختران فراری. کس��انی که تا مدت ها 
حرف زدن درباره آنها به طور نانوشته ای ممنوع بود و آمار 
دادن درباره آنها »حرف مگو«. حالا اما اینطور که به نظر 
می رسد و بعد از آن که هرچند وقت یک بار مسئولان ناجا 
درباره زنان خیابانی صحبت می کنند، کم کم می توان رد 
اطلاعات درباره آنها را در میان سخنان دیگر مسئولان هم 
گرفت؛ مثل حالا که »حبیب الله مسعودی فرید«، معاون 
امور اجتماعی بهزیس��تی در بخ��ش دوم گفت وگویش 
با »شهروند« به س��وال ها درباره این زنان و فعالیت های 
بهزیستی برای آنها پاس��خ می دهد. او در این گفت وگو 
می گوید که درحال حاض��ر 790 زن خیابانی در مراکز 
بازپروری بهزیستی نگهداری می شوند و البته آماری از 
تعداد کلی این زنان اعلام نمی کند. او همچنین می گوید 
که 90 درصد دختران فراری به دلیل مشکلات خانوادگی 

از خانه فرار می کنند و سن آنها به 12 سال رسیده است. 
این بخش دوم گفت وگوی »ش��هروند« با معاون امور 

اجتماعی بهزیستی است.
آقای دکتر! ش�ما 14 س�ال اس�ت که در حوزه 
آسيب های اجتماعی فعاليت می کنيد و قطعا 
در این سال ها با ابعاد مختلفی از این آسيب ها 
روب�ه رو بوده اید. یک�ی از موضوعات�ی که در 
سال های گذش�ته درباره آن بيشتر حرف زده 
ش�ده و به نظر می رس�د خط قرمزهای حرف 
زدن درباره آن کمرنگ تر از گذشته شده، زنان 
تن فروش، زنان خيابانی یا همان زنانی اس�ت 
که شما مسئولان س�ازمان بهزیستی به آنها 
»ویژه« می گویيد. نخستين بار در هشت سال 
دول�ت نهم و دهم ب�ود که صریحا درب�اره این 
زنان صحبت ش�د و حتی آمارهای�ی از تعداد 
آنها اعلام شد. براساس آخرین اطلاعات شما، 

بالاخره تعداد این زنان در ایران چقدر است؟
براس��اس آخرین اطلاعات ما، از س��ال 90 تا به حال 
790 زن خیابانی در مراکز بازپروری ما پذیرش شده اند. 
تعدادی از این زنان از طرف ناجا و با حکم قاضی و تعدادی 
از آنها ب��ه صورت خودمعرف به مراک��ز ما می آیند که ما 
برای آنها ه��م حکم می گیریم. معمولا ای��ن زنان مدت 
طولان��ی را در مراکز ما نگهداری می ش��وند. ما امس��ال 
برنامه ای را برای آنها داش��تیم و آن هم این بود که ما در 
معاونت، بنا بر موقعیت هایی که پیش می آید، برنامه ریزی 
کنیم و امسال برای آنها کارویژه هایی را در نظر گرفتیم. 
درحال حاضر م��ا در برنامه ای که برای ای��ن زنان داریم، 
روی یک مدل توانمندسازی کار می کنیم چون آنها نیاز 
به توانمندس��ازی اقتصادی، فرهنگی، روان��ی و... دارند. 
همان طور که می دانید شیوع اختلالات روان شناختی در 
زنان آسیب دیده نسبت به نرُم جامعه بیشتر است؛ هم در 
ابتدا به دلیل تعارضات خانوادگی بیشتر است و هم بعدا 
بیشتر است چون خیلی از آنها مجبورند بعضی از شب ها 
را بیرون بخوابند و دچار اختلالات اضطرابی و... شده اند. 
از طرف دیگر، داروها و موادمخدری که استفاده می کنند 
آنها را دچار مشکلات روانی می کند. آنها به بدن خودشان 
نمی رسند و دچار مشکلات جسمی فراوانی هم هستند. 

 ش�ما برای کم کردن این آس�يب های آنها چه 
اقداماتی در مراکزتان انجام می دهيد؟

ما در ق��دم اول س��عی می کنیم آنها را ب��ه یک ثبات 
جسمی و روانی برسانیم. آنها هم مانند هر بیمار اورژانسی 
در ابتدا نیاز به بررسی های اورژانس��ی دارند و به همین 
دلیل اول از همه پزشکان مختلف و ازجمله پزشک زنان 
آنها را معاینه می کند و اگر نیاز باشد برای آنها دارو تجویز 
می ش��ود. به هرحال باید گفت که رسیدگی به آنها کار 

بسیار پرمشقتی است. 
چند  درصد از زنانی که شما نگهداری می کنيد، 
به صورت خودمعرف به شما مراجعه می کنند؟ 

تعداد آنها کم است و حدود 20 درصد از آنها به صورت 
خودمعرف به مراکز ما مراجعه می کنند. بیش��تر آنها با 

حکم قاضی به مراکز ما آورده می شوند.
یعنی پليس آنها را دستگير کرده و قاضی آنها 

را اجباری به مراکز شما می فرستد؟
بله. مواردی که ما داریم به دلیل فقر مادی و فرهنگی 
مش��غول به این کار بوده اند و از خانواده های پرآس��یب 
می آیند و تعداد زی��ادی از آنها وقتی به مراکز ما می آیند 

از این اتفاق راضی اند.
آنها بيشتر در چه سنی اند؟

بیشتر آنها از س��ن 20 تا 40 سال هستند و البته سن 
بالاتر و پایین تر هم در میان آنها دیده می شود. 

البته در سال های گذشته نتایج چند پژوهش 
نش�ان داده که س�ن این زنان به 15 س�ال هم 

رسيده است.
بله، کمترین س��ن این زنان 15 س��ال اس��ت. وقتی 

دراین باره صحبت می شود ممکن است اینطور به ذهن 
برسد که میانگین سن آنها 15 سال است ولی باید بدانیم 

که زنان خیابانی در این سن صورت موردی اند. 
یعنی براساس اطلاعات ش�ما چند درصد این 

زنان در سنين 15 و 16 سال  هستند؟
تعداد کمی از آنها یعنی حدود 10 درصد در سن 15 و 

16 سال هستند. 
این زنان بيشتر دچار چه آسيب هایی اند؟

آنه��ا عمدتا دچ��ار فق��ر م��ادی و فرهنگی ان��د و از 
خانواده هایی می آیند که برای پدر و مادرانش��ان اعتیاد 
وج��ود دارد. زندگی زنان آس��یب دیده دچار یک مثلث 
است؛ اعتیاد، خش��ونت و تن فروشی که اینها دائما هم را 

تقویت می کنند. مثلا فرد ممکن 
اس��ت معتاد ش��ود و همین باعث 

تن فروشی او شود و برعکس. 
وضعيت ابتلای آنها به اچ آی 

وی ایدز چگونه است؟
براس��اس آخری��ن آم��اری که 
خانم دکتر محرز به ما اعلام کرده، 
5 درصد ای��ن زنان ای��دز دارند. به 
هرحال یک��ی از کلونی های انتقال 
ویروس اچ آی وی علاوه بر معتادان 

تزریقی، زنان خیابانی اند. 
تعداد آنها در کدام شهرها 

بيشتر است؟
تعداد آنها معمولا در کلانشهرها بیشتر است. بیشترین 
تعداد آنه��ا در تهرانند و بعد خراس��ان رض��وی، فارس، 

اصفهان و... 
ش�ما گفتيد که 790 نفر از این زنان را در مراکز 
بازپروری نگه�داری می کنيد و ای�ن درحالی 
اس�ت که اگر به نتایج چند تحقيق که درباره 
این زنان انجام ش�ده مراجعه کنيم، اینطور به 
نظر می رس�د که این تعداد 790 نفر، نوک کوه 
یخی است که بقيه اش زیر آب پنهان شده؛ آمار 

کشوری دراین باره چه می گوید؟
  ما آمار قطعی دراین باره نداریم. 

به هرحال حتما نيروی انتظامی و وزارت کشور 
دراین باره آمار و اطلاعاتی دارد.

من تا به حال آماری دراین باره ندیده ام. معمولا این آمار 
جزو آمارهای محرمانه است و در اختیار ما قرار نمی گیرد. 
این جزو آسیب های پنهان اس��ت و معمولا شیوع آن را 
نمی توان درس��ت اندازه گیری کرد و کس��ی هم خیلی 
دوست ندارد درباره آن صحبت کند؛ به همین دلیل من 
تا به حال ندیده ام دراین باره شیوع شناس��ی اتفاق افتاده 

باشد. 
فک�ر نمی کني�د دیگ�ر وقت�ش اس�ت ک�ه 

شيوع شناسی دراین باره را شروع کنيد؟
می شود ولی خیلی سخت است. شما مثلا فرض کنید 
از مردم کوچه و خیابان بپرسید که با این موضوع برخورد 

داشته اند یا نه؛ به نظر نمی رسد این کار ساده ای باشد. 
به هرحال شيوع شناسی راه های زیادی دارد. 
یک راه س�اده اش این اس�ت که کارشناسان 
شما یک ماه در مکان هایی که پاتوق این زنان 
و مشتریانش�ان اس�ت حضور داشته باشند و 
تعداد آنها را برآورد و به آنها رس�يدگی کنند. 
درح�ال حاض�ر حتی کس�انی که خودش�ان 
جزو مش�تریان و مردان خيابانی هم نيستند، 
ممکن است به گوششان خورده باشد که کدام 

خيابان ها بيشتر پاتوق این موضوع است. 
این درست اس��ت ولی همین الان هم مسئولان ناجا 
از این مکان ها خبر دارند. البته فقط خیابان ها نیس��تند 
که محل تن فروش��ی و تقاضا هستند و ممکن است این 

موضوع از طریق تلفن و... در جریان باشد. 
بل�ه و س�ایت ها و صفحه هایی ک�ه به ویژه در 
س�ال های اخي�ر در ش�بکه های اجتماع�ی 
دراین ب�اره فعالي�ت می کنند به ای�ن چرخه 
پيوسته اند. شما این تن فروش�ی هایی را که از 
طریق مجازی شروع می ش�وند، چقدر جدی 

می بينيد؟
من فک��ر می کنم که ای��ن موضوع مهمی اس��ت که 
روی جوانان م��ا تأثیر زی��ادی می گ��ذارد و می خواهم 
بگویم که نقش آموزش و پرورش دراین باره بس��یار مهم 
اس��ت. خودتان می دانید که امروزه دسترسی جوانان و 
نوجوانان به تلفن همراه، تبلت و شبکه های مجازی بسیار 
آسان اس��ت و از طرف دیگر، هیچ 
آموزشی دراین باره   ندیده اند. مثلا 
ما می توانیم ب��ه بچه ها بگوییم که 
وقتی از اینترنت استفاده می کنید، 
مواظب باشید که فلان کار را نکنید 
و... من تا به حال با بچه هایی روبه رو 
ش��ده ام که از طری��ق تلفن تهدید 
می ش��ده و او نمی دانس��ته چ��ه 
کار کن��د درحالی ک��ه تهدیدهای 

سایبری، جرم تلقی می شود. 
اینها مس�ائل خوب�ی در بحث 
پيشگيری اس�ت اما شما فکر 
می کنيد در مرحله بعد و درباره خود روسپيان، 
بهترین برخورد چيس�ت؟ ش�ما می دانيد که 
حتی در دوره ای بعد از انقلاب، بحث ایجاد خانه 
عفاف برای آنها مطرح شد که به جایی نرسيد و 
بعد در دوره های مختلف برخوردهای ضربتی، 
به زندان فرستادن و... با این زنان صورت گرفته 

است. نظر شما دراین باره چيست؟
معمولا این زنان به دلیل فقر و آس��یب های اجتماعی 
در خانواده ش��ان وارد این کار می ش��وند. خیلی وقت ها 
هم بچه ای که از خان��ه فرار کرده در مرحل��ه اول دلش 
نمی خواهد که روس��پی ش��ود ولی در ادامه و به صورت 
اجباری وارد این کار می ش��ود. من پیشنهاد می کنم که 
به سلامت روان آنها بیش��تر توجه کنیم و باید به سمت 
شناسایی زودهنگام تر آنها پیش برویم تا بتوانند زودتر به 

مراکزی مراجعه کنند که آنها را حمایت می کند. 
یعنی ب�ه نظر ش�ما بای�د مراکزی وی�ژه برای 

خدمات رسانی به این زنان ایجاد شود؟
بله اگر این مراکز ایجاد شود وقتی زنی تازه می خواهد 
وارد این چرخه شود، به آن جا مراجعه می کند و خدمات 
مال��ی و... می گی��رد. یعنی اگ��ر به دلیل مس��ائل مالی 
می خواهد دست به تن فروشی بزند به این مراکز بیاید. از 
طرف دیگر در همه جای دنیا با درخواست کنندگان این 
زنان هم برخورد می کنند درحالی که  عمده برخورد ما 
در ایران فقط با زنان تن فروش اس��ت و با مردان خیابانی 
که تقاضا دارند هیچ برخوردی نمی ش��ود و این درحالی 
اس��ت که خیلی وقت ها این مردان حت��ی مزاحم زنانی 
می شوند که شغلشان تن فروشی نیست؛ اما در دنیا خیلی 
وقت ها برخوردهای بسیار بیشتری با این مردان صورت 
می گیرد و نه زنان. از طرف دیگر ما باید نظام های حمایتی 
و اعتباری م��ان را برای این زنان توس��عه دهیم؛ درحال 
حاضر یکی از مش��کلاتی ک��ه بهزیس��تی دارد، کمبود 
اعتبارات مربوط به زنان آسیب دیده است. وقتی شما یک 
زن آسیب دیده که سال ها دچار آسیب بوده را می آورید 
و می خواهید آن را به زندگی برگردانی��د، اعتبار زیادی 
می خواهد؛ خیلی وقت ها خانواده آنها را نمی پذیرد و باید 
جایی باشد تا آنها زندگی کنند و شغلی داشته باشند که 
بتوانند زندگی شان را بچرخانند. از نظر من باید خانه های 
بین راهی برای س��کونت آنها ایجاد شود و حرف آموزی 

کنند تا بتوانند زندگی مس��تقلی داشته باشند. چون به 
هرحال مراکز بازپروری ما هم نمی توانند تا ابد آنها را نگه 

دارند و اگر اینطور باشد مراکز ما مملو می شوند.
در حال حاضر اعتبار مرب�وط به زنان خيابانی 

چقدر است؟
اعتباری که ما برای این زن��ان داریم کم و حدود 500 
تا 600 میلیون تومان در س��ال است. درحالی که ما برای 
هرکدام آنها 15 تا 20 میلیون تومان س��الانه اعتبار نیاز 
داریم. الان مشکل ما درمان آنها هم است؛ داروهای روان 
پزشکی گران است و باید آزاد خریده شود چون آنها بیمه 

نیستند. 
ظرفيت پذیرش این مراکز برای این زنان چقدر 

است؟ 
در حال حاضر ما 24 مرکز بازپروری داریم که اگر آنها از 
یک تا شش ماه در آن جا بمانند می توان گفت که چیزی 

حدود 1500 تا ظرفیت داریم. 
چند درصد آنها اوراق هویتی ندارند؟

حدود 30 درصد آنها اوراق هویتی ندارند یا هویت خود 
را اعلام نمی کنند. ما در سازمان کاری را انجام مي دهیم و 
آن ثبت الکترونیک کسانی است که از اورژانس اجتماعی 
و دیگر مراکز ما خدمت می گیرند تا بتوانیم راحت تر آنها 

را شناسایی کنیم. 
آقای دکتر  سال گذشته آقای  هاشمی، رئيس 
سازمان بهزیستی گفت که 364 زن خيابانی در 
بهزیستی رسوب کرده اند. منظور از این رسوب 
دقيقا چيست؟ و آیا تغييری در وضع آنها ایجاد 

شده؟
آنها کس��انی اند که یا سنشان بالاس��ت یا اختلالات 
روانی پیش��رفته دارند. من آمار جدیدی دراین باره ندارم 
ولی نیتمان این است  آنهایی که روانی مزمن هستند به 
سمت مراکز روانی های مزمن ببریم یا اگر سالمندند به 

مراکز سالمندان ببریم. 
چند درصد از زنانی که در مراکز شما نگهداری 

می شوند سالمندند؟
حدود 30 درصد آنها در سن سالمندی اند. 

در حال حاضر زنان خيابانی در مراکز بازپروری 
ش�ما و دختران فراری در خانه های س�لامت 

نگهداری می شوند. درست است؟
بله.

تعداد این دختران در این خانه ها چقدر است؟
در حال حاضر 450 دختر فراری در خانه های سلامت 
ما نگهداری می شوند. کس��انی که به خانه های سلامت 
ما می آیند، تماس جنسی نداشته اند و عمدتا در سنین 
پایین تری اند یعنی از سن 12 و 13 سالگی وارد خانه های 

سلامت ما می شوند. 
یعنی کمترین س�ن دختران فراری ک�ه وارد 

خانه های سلامت می شوند 12 سال است؟
بله.

چرا اینها را از هم جدا می کنيد؟
چون نمی خواهیم این دختران کنار زنان آسیب دیده 

نگهداری شوند.
 یعنی فکر می کنيد کس�ی که چن�د بار رابطه 
جنس�ی داش�ته، آن قدر آس�يب دیده است 
که نمی توان کس�انی را که به قول شما تماس 

جنسی نداشته، کنار او نگهداری کرد؟
به هرحال آنها نیاز به خدمات ویژه تری دارند. حتی ما 
معتقدیم کسانی که وارد مراکز بازپروری ما می شوند هم 
باید از هم جدا کرد؛ هم از نظر س��نی و هم از نظر میزان 

آسیب دیدگی. 
بيش�ترین علتی که این دختران از خانه فرار 

می کنند چيست؟ 
شایع ترین علتی که این بچه ها از خانه فرار می کنند، 
مش��کلات خانوادگی اس��ت مانند اعتیاد پ��در و مادر، 
خشونت و... ما فرارها را دو قس��مت می کنیم؛ فرار »از« 
و فرار »ب��ه«. 90 درصد ای��ن فرارها به دلی��ل تعارضات 
خانوادگی و 10 درصد به دلایل بیرونی اتفاق می افتد؛ مثلا 
دختر با پسری دوست می ش��ود یا فکر می کند اگر فرار 

کند می تواند زندگی بهتری داشته باشد. 
از تعداد کلی دختران فراری در ایران آماری در 

دست هست؟
خیر ما آم��اری دراین باره نداریم. م��ا چندبار از پلیس 
امنیت اخلاقی خواس��تیم که این آم��ار را در اختیار ما 
قرار دهد ولی این اتفاق نیفتاد. جدیدا این درخواست را 
نداده ایم و می توان از س��رهنگ زاهدیان، رئیس پلیس 
امنیت اخلاقی خواس��ت که این آمار را دراختیار ما قرار 
دهند. به نظر من به جای تأکید بر آمارها می توانیم 123 
را بیشتر به مردم بشناس��انیم تا این دختران به ما خبر 
دهند تا ما به آنها رسیدگی کنیم تا دچار آسیب نشوند. ما 
از اورژانس اجتماعی خواسته ایم که به مدارس بروند و به 

معلمان دراین باره آموزش دهند. 

خبر

  10 درصد زنان خيابانی 15 و 16 ساله اند                                         سن دختران فراری در ایران به 12 سال رسيده است

روي خط خبر

مدیرکل دفتر مراکز شبه خانواده بهزیستی: 

 هر کودک شیرخوارگاهی در تهران
 7 متقاضی دارد

تس�نيم | مدیرکل دفت��ر مراکز ش��به خانواده 
بهزیس��تی گف��ت: در ته��ران ب��ه ازای ه��ر فرزند 
ش��یرخوارگاه 7خانواده متقاض��ی فرزندخواندگی 

هستند.
منتظ��ر ش��بّر درخص��وص تس��هیل قان��ون 
فرزندخواندگی و خانواده های پشت نوبت برای این 
موضوع اظهار داشت: فرزندخواندگی پس از تصویب 
قانون جدید تسهیل شد اما به چند دلیل تحقق آن 
به تعویق افتاد. یکی از دلایل این است که 80 درصد 
فرزندان شیرخوارگاه دارای والد بدسرپرست هستند 
و براساس حکم دادگاه به صورت موقتی در بهزیستی 
نگهداری می ش��وند، لذا بعد از احراز شرایط والدین 

دوباره به خانواده خود بازمی گردند.
او ادام��ه داد: در ای��ن حال��ت دو مش��کل داریم 
یکی این ک��ه خانواده های متقاضی خ��ود تمایل به 
فرزندخواندگ��ی چنین کودکانی ندارند و از س��وی 
دیگر دادگاه مجوز فرزندخواندگی برای این کودکان 
را نمی دهد چرا که به طور مثال کودکی که والدینش 
در زندان به س��ر می برند بعد از آزادی والدین دوباره 
به خانواده بازمی گردد. شبّر گفت: بیشتر متقاضیان 
فرزندخواندگی به دنبال کودکان شیرخوار هستند 
و همین موضوع باعث ش��ده س��ن ک��ودکان ما در 
ش��یرخوارگاه بالا برود و آنها در شیرخوارگاه رسوب 
کنند. لذا از خانواده ها می خواهیم که برای کودکان 
دو تا سه س��ال به بالا تقاضا داش��ته باشند چرا که با 
برقراری یک سری شرایط این کودکان نیز آمادگی 

پذیرش شرایط جدید را پیدا می کنند.
او با اشاره به این که گفته شده ش��رط به نام زدن 
ملک برای این ک��ودکان ش��رایط فرزندخواندگی 
را دش��وار کرده اس��ت، ادام��ه داد: ش��رط تملیک 
نص��ف املاک ی��ا یک س��وم از آن در قان��ون جدید 
فرزندخواندگی نیست اما از آنجایی که این کودکان 
شرایط بهره مندی از ارث یا تضمین مالی در آینده را 
ندارند باید چیزی شبیه بیمه عمر یا تضمین تأمین 
مالی برای آینده آنها فراهم ش��ود. ضمن این که این 
شرایط جزو شرایط بهزیس��تی و شرط دادگاه است 
لذا با صلاحدید دادگاه این موضوع قابل تغییر است. 
مدیرکل دفتر مراکز شبه خانواده بهزیستی در پایان 
گف��ت: در حال حاض��ر در تهران ب��ه ازای هر فرزند 
ش��یرخوارگاه 7 خانواده متقاض��ی فرزندخواندگی 

هستند.

رئيس سازمان پزشکی قانونی: 

 ثبت اطلاعات ژنتیکی خبرنگاران
 در بانک اطلاعات ژنتیک

شهروند| رئیس سازمان پزشکی قانونی از ثبت 
اطلاعات ژنتیکی خبرن��گاران در بان��ک اطلاعات 
ژنتیک خب��ر داد و گفت: »تم��ام کارهای مربوط به 
این بانک انجام ش��ده و اولوی��ت اول ثبت اطلاعات 
مجرمان سابقه دار و مشاغل پرخطر مانند خبرنگاران 

و خلبانان هستند.« 
احمد شجاعی، او با بیان این که کارهای این بانک 
در 2 سال اخیر انجام ش��ده، به فارس گفت: » اقدام 
بعدی احداث ساختمان مرکز بانک اطلاعات ژنتیک 
در تهران بود که کارهای مربوط به آن نیز انجام شده 
و دستگاه های موردنیاز همراه نرم افزار لازم خریداری 
شده است.« او با اشاره به این که راه اندازی این بانک 
نیاز به بودجه دارد، اف��زود: »در صورت تأمین منابع 
مالی، این بانک در سال 94 کار خود را آغاز می کند.« 
ش��جاعی به اولویت بن��دی افراد مختل��ف در ثبت 
اطلاعات ژنتیکی اشاره کرد.» اولویت اول با مجرمان 
سابقه دار و سپس مشاغل پرخطر مانند خبرنگاران و 

خلبانان است.«

عضو کميسيون کشاورزی: 

آب به تالار هورالعظیم و شادگان باز شود
شهروند| وضع زیس��ت محیطی در ایران بسیار 
بحرانی است و بخش های مختلف آن اعم از آب، هوا و 

خاک دچار چالش هستند.
محمدس��ادات ابراهیم��ی، عض��و کمیس��یون 
کش��اورزی مجلس ش��ورای اس��لامی با اعلام این 
مطلب گفت: این مس��أله چیزی نبوده که در مدت 
یکی، دو روز ایجاد ش��ده باش��د بلکه به علت اهمال 
و س��هل انگاری سالیان  س��ال و دولت های مختلف 
بوده که اغم��اض کردند و ب��ا عدم حضور طرح های 
زیست  محیطی در پروژه های عمرانی به این مرحله 
رس��یده ایم که هم اکنون بیش��تر نقاط کشورمان 
دارای مشکلات بس��یار جدی و اساس��ی در بحث 
محیط زیست هس��تند. او به ایس��نا گفت: به عنوان 
مثال در جنوب گردوغبار، در شمال آلوده شدن آب 
دریا به نیترات، در غرب خشک شدن و از بین رفتن 
جنگل ها و در ارومیه مش��کل خشک شدن دریاچه 
ارومیه را داریم. روی هرکدام از این مشکلات دست 
بگذاریم می بینیم وضع نه تنها مثبت نیست بلکه در 
خیلی از جاها منفی است. این نماینده مجلس افزود: 
حل این مش��کلات هم زمان بر اس��ت و هم به عزم 
عمومی و ملی نیاز دارد. وضع فعلی ما نتیجه عملکرد 
گذشته ماس��ت و وضع آینده ما هم در گرو عملکرد 
امروز ماست. اگر قرار باش��د امروز هم به نقد و انتقاد 
بسنده کنیم مش��کلات کماکان در آینده نیز وجود 
خواهد داشت. او گفت: یکسری اقدامات کوتاه مدت 
و فوری مثل باز ش��دن آب به ت��الاب هورالعظیم و 
دریاچه شادگان باید انجام شود. طبق صحبت هایی 
که از برخی از مسئولان ش��نیده ام ظاهرا این اتفاق 
صورت گرفته است. تجهیز مردم و محیط زیست و 
هواشناسی استان های آلوده به گرد و غبار نیز یکی 
از کارهایی است که نباید زمان بر باشد. خوشبختانه 
دولت نیز 240 میلیارد برای حل مشکل ریزگردها در 

اختیار استانداری خوزستان قرار داده است.

بیژن طاهری
روزنامهنگار
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شهروند| 14 هزار نفر در چهارمین دوره انتخابات 
شورایاری های شورای اسلامی ش��هر تهران ثبت نام 
کردند که از ای��ن تعداد 1300 نف��ر به عنوان اعضای 
شورایاری های ش��هر تهران انتخاب می شوند. رئیس 
هیأت اجرایی بر انتخابات ش��ورایاری ها با اش��اره به 
حضور 25 هزار نفر اعم از نیروه��ای امنیتی، اجرایی 
و ناظ��ر در چهارمی��ن دوره انتخابات ش��ورایاری ها 
گفت: »این انتخابات از س��اعت 9 صبح 22 اسفندماه 
آغاز می ش��ود.« به گزارش فارس، مرتضی طلایی در 
گردهمایی بزرگ ناظرین چهارمی��ن دوره انتخابات 
شورایاری های محلات ش��هر تهران، ری و شمیرانات 
که عصر دیروز در س��الن همایش های وزارت کشور 
برگزار ش��د، ادامه داد: »انتخابات شورایاری ها با پول 
مردم بوده و ما باید بتوانیم در برگزاری انتخابات تلاش 

گسترده ای را انجام دهیم.« 
طلایی با اش��اره به تعام��ل هیأت ه��ای اجرایی و 

نظارت چهارمین دوره انتخابات ش��ورایاری ها گفت: 
»با تعامل و همکاری، ش��یوه نامه مشترکی تنظیم و 
به نیروهای اجرایی ابلاغ ش��ده که در این ش��یوه نامه 
حتی جزییاتی که شاید در فرآیند انتخابات به وجود 
 آید، پیش بینی شده اس��ت.«  طلایی در ادامه با اشاره 
به همکاری و همراهی دول��ت در برگزاری چهارمین 
دوره انتخابات شورایاری ها گفت: »در این دوره شاهد 
تعامل قاب��ل توجه دولت، وزارت کش��ور و فرمانداری 
بوده ای��م و امیدواریم این تعامل و هم��کاری تا پایان 
انتخابات ادامه داش��ته باش��د.« طلایی تصریح کرد: 

»جانمایی برای ش��عب اخذ رأی با حساس��یت ویژه 
انجام شده است و تلاش خواهد شد، انتخاباتی باشکوه، 
بدون مشکل، برگزار ش��ود.«  او اظهار امیدواری کرد: 
»چنانچه حین انتخابات مس��أله ای پی��ش آمد، این 
موارد و مس��ائل با تعامل و هم��کاری هیأت نظارت و 
اجرایی برطرف شود.«  طلایی گفت: »برای برگزاری 
انتخابات ش��ورایاری ها، 25 هزار نیرو اعم از نیروهای 
امنیت��ی، اجرایی و نظارتی حضور خواهند داش��ت و 
درنهایت از بین کاندیداها، 1300 نفر به عنوان اعضای 
شورایاری های شهر تهران انتخاب می شوند.« در این 

میان عیسی فرهادی، فرماندار تهران هم در گردهمایی 
ناظرین انتخابات شورایاری ها گفت: » ناظران انتخابات 
ش��ورایاری ها حق دخالت در امور اجرایی انتخابات را 
ندارن��د.« او افزود: »ناظران حق توقی��ف صندوق را  و 
حتی حق توقف انتخابات را در ش��عب خود ندارند و 
چنانچه با مشکل و مواردی مطرح شدند، می توانند در 
مرتبه اول تذکر شفاهی داده و در صورت تکرار تخلف 
آن را به صورت مکتوب به فرمانداری اعلام کنند. قطعا 
درخواس��ت ناظران در پای صندوق های رأی بررسی 
می ش��ود و چنانچه نیاز باش��د، آرای آن شعبه ابطال 
خواهد ش��د.«  در ادامه سالاری، رئیس هیأت نظارت 
بر انتخابات ش��ورایاری های ش��هر تهران هم در این 
گردهمایی گفت: »هیأت نظارت مرکزی بر چهارمین 
دوره انتخابات شورایاری ها متشکل از 9 نفر از اعضای 
شورای ش��هر بوده که تش��کیل هیأت نظارت برای 

نخستین بار در دوره چهارم به صورت مستقل است.« 

با حضور 14 هزار کاندیدای شورایاری شهر تهران 

انتخابات شورایاری ها فردا برگزار می شود
     فرماندار تهران: ناظران انتخابات شورایاری ها حق دخالت در امور اجرایی انتخابات و توقيف صندوق را ندارند 

   30 درصد زنان خيابانی
 بالای 40 سال اند

    برخورد با مردان خيابانی 
راهی برای کم کردن تن فروشی 

   نگهداری 790 زن خيابانی 
در مراکز بازپروری بهزیستی


